
I I . UNIVERSITAS CSÜTÖRTÖK, 1998. MÁRC. 19. 

Pályázat 
Bajorországba 

• Munkatársunktól 
A Magyar Ösztöndíj Bi-

zottság pályázatot hirdetett a 
Bajor Szabad Állam felsőok-
tatási intézményeibe szóló 
posztgraduális ösztöndíjakra. 
Az ösztöndíjas továbbképzé-
sen, szakképesítést adó to-
vábbképzésben, kiegészítő 
képzésben, posztgraduális ok-
tatásban vagy PhD-képzésben 
vehet részt. Pályázhatnak ma-
gyar felsőoktatási intézmény-
ben jelesnél nem rosszabb ok-
levelet szerzett, 30 évnél nem 
idősebb, jó német nyelvtudá-
sú magyar állampolgárok bár-
mely szak- illetve tudomány-
területről, beleértve a külön-
böző művészeti ágakat is. A 
jelentkezőnek állandó ma-
gyarországi lakóhellyel kell 
rendelkezniük. A pályázatot 
április 10-éig lehet benyújta-
ni. További információk kap-
hatók a JATE Hallgatói Kül-
ügyi Bizottságától. 

Nyári egyetem 
• DM-információ 

A Magyar Ösztöndíj Bí-
zottság pályázatot hirdetett az 
oktatási, tudományos és kul-
turális államközi egyezmé-
nyekben biztosított 1999. évi 
finnországi és olaszországi 
nyári egyetemi ösztöndíjakra. 
A jelentkezés feltétele a finn 
és olasz nyelvtudás. A pályá-
zatokat június 30-áig lehet be-
adni a Magyar Ösztöndíj Bi-
zottság adatlapján a JATE 
külügyi osztályára. 

Alzheimer-jubileum 
• DM-információ 

A volt központi kutatóla-
boratórium, a mai Ideg- és El-
megyógyászati Klinika Alz-
heimer-kór kutatócsoportja 
alapításának 40 éves. Kása 
Péter professzor vezetői tevé-
kenységének 25 éves jubileu-
ma alkalmából tudományos 
ülést rendezett hétfő délután 
az akadémiai bizottság szék-
házában a Szent-Györgyi Al-
bert Orvostudományi Egye-
tem Tudományos Ülések Bi-
zottsága és a Szegedi Akadé-
miai Bizottság Orvostudomá-
nyi Szakbizottság a Neuroló-
giai Munkabizottsággal közö-
sen. Kedden ugyancsak 16 
órakor kezdődött tudományos 
ülés, amelyen a szegedi or-
vosegyetem oktatói és kutatói 
tartottak előadásokat. Ma 16 
órától pedig a „Training Prog-
ram in Neuroscience" elneve-
zésű TEMPUS programmal 
közösen szerveznek ülést, 
amelyen az előadásokat angol 
nyelven tartják. Az előadók 
közül ketten a göttingeni Ge-
org-August egyetemről érkez-
nek, a többi felszólaló a SZO-
TE-n dolgozik. 

Pénzjutalom -
medikusoknak 

• Munkatársunktál 
A Reinhold és Carmen 

Würth Alapítvány minden 
tanév végén díjkiosztó ün-
nepség keretében húszezer 
forint egyszeri pénzjutalmat 
ad át képviselője útján a 
Szent-Györgyi Albert Orvos-
tudományi Egyetem Általá-
nos Orvosi Karának és 
Gyógyszerésztudományi Ka-
rának végzős hallgatói közül 
az első helyezetteknek. A 
pénzjutalomra a pályázatokat 
május 15-éig kell benyújtani 
az egyetem Rektori Hivatalá-
ba, dr. Telegdy Gyula oktatá-
si rektorhelyettes nevére cí-
mezve. 

Egy nyitott 
t á r sada lomér t 

• Munkatársunktól 
A Soros Alapítvány Egy 

Nyitott Társadalomért cím-
mel ezer től ö tezer dol lá r 
összegig terjedő pályázatot 
hirdetett mindazon határon 
túli magyar hallgatók számá-
ra, akik nem magyar állam-
polgárok, szándékukban áll 
hazatérni szülőhazájukba ta-

nulmányaik befejezése után, 
nem nulladik és nem első 
éves ha l lga tók . Az angol 
nyelven írt pályázatokat áp-
rilis 15-éig kell eljuttatni a 
Soros Alapítvány bármelyik 
i rodájába. Az érdeklődők 
bővebb információt kaphat-
nak a JATE Hallgatói Kül-
ügyi Bizottságától. 

Ösztöndíjjal, 
Németországba 

• DM-információ 
A németországi Baden-

Württemberg Tartomány Tu-
dományos Ügyek és Kutatá-
sok Minisztériuma ösztöndíj-
pályázatot írt ki az 1998/99-es 
téli szemeszterre. A pályázat 
feltételei szerint összesen hat 
nappali tagozatos hallgató hat 
hónapos részképzésben vehet 

részt ez év október l-jétől. Az 
ösztöndíj havi összege kilenc-
száz német márka, amelyből 
fizetni kell a kollégiumi elhe-
lyezést és a menzai étkezést. 
A pályázónak meg kell jelöl-
nie, hogy melyik egyetemen 
szeretne tanulni. A jelentkezé-
seket április 15-ig kell leadni 
a dékáni hivatalokban. 

A szabadságharcról 
i Munkatársunktól 

A Magyar Történészhall-
gatók Egyesülete május 5-8. 
között országos történész-
hallgatói konferenciát szer-
vez az 1848/49-es forrada-
lom és szabadságharc 150. 
év fo rdu ló j a a lka lmábó l 
„Függet lenség és modern 
Magyarország" címmel. A 
konferencia célja, hogy tu-

dományos szinten bemutassa 
a forradalom és szabadság-
harc legjelesebb értékeit, a 
modern magyar nemzet lét-
rehozására tett törekvéseket. 
A kiválasztott témáról meg-
írt dolgozatot március 24-éig 
kell elküldeni a Magyar Tör-
ténészhallgatók Egyesületé-
nek irodájába (1052 Buda-
pest, Piarista köz 1.). 

• Huszonöt éves a JATE-klub 

Fesztiválhangulat a JATE-klubban. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Kilencnapos fesztivál-
lal ünnepli fennál lásá-
nak huszonötödik évfor-
dulóját a József Attila 
Tudományegyetem klub-
ja. A március 16-24. kö-
zötti r e n d e z v é n y e n 
olyan előadók szórakoz-
tatják majd a nagyérde-
műt, mint a z An imá l 
Cannibals, a Kiru Gotta 
Humble, az Anima 5a-
und System, a Magyar 
Atom Blues Band, a Mer-
lin Színház és a Quimby. 
A klub vezetAi az idei 
évet a negyedszázados 
jubileumnak szentelik, s 
úgy tervezik, hogy az 
Asz folyamán többnapos 
bulin sóvárognak majd 
a távoli, elmúlt dolgok 
után. A Délmagyaror-
szág nem vár ászig, mi 
most nosztalgiázunk. 

A JATE-klubnak nincs hi-
vatalos - tehát dátumokkal 
és adatokkal alátámasztott - , 
papírra vetett tör ténelme. 
Azt mindenki tudta, hogy va-
lamikor 1973 tavaszán nyílt 
meg a klub, de hogy ponto-
san mikor, arra senki sem tu-
dott válaszolni. A Délma-
gyarország munkatársa nem 
volt rest, utánanézett saját 
lapja a rch ívumában , s az 
1973. április elsejei szám 
címoldalán meg is találta a 
klubnyitásról szóló fotós tu-
dósítást. „Két és fél millió 
forint, a diákok 15 ezer óra 
társadalmi munkája, 700 
négyzetméter hasznos alap-
terület és másfél év - ezek 
azok a száraz adatok, ame-
lyek a József Attila Tudomá-
nyegyetem új KlSZ-klubjá-
nak megvalósulása mögött 
húzódnak" - Irta a korabeli 
sajtó. Az ünnepélyes avatón 
dr. Vastagh Pál, a JATE 

KISZ-bizottságának titkára, 
valamint dr. Márta Ferenc 
rektor mondot t beszédet . 
Utóbbi ablaknyitásnak ne-
vezte a klub létrejöttét, hi-
szen az egyetem központi 
épületének pincéje óvóhely 
volt, és a sötétségre, háború-
ra emlékeztetett. A megnyi-
tón - amelyen részt vettek a 
megyei és a városi pártbi-
zottság képviselői is - a rek-
tor arra kérte a klub vezetőit, 
s majdani tagjait, hogy a klu-
bot őrizzék meg olyan szép-
nek, mint ahogy átadásra ke-
rült, s teremtsenek olyan ne-
mes hagyományokat, melye-
ket továbbadhatnak a holnapi 
generációnak. Az újonnan 
megnyitott klub első havi 
programjában többek között 
Lehel István festőművész ha-
gyatéki kiállítása, disc-joc-
key klub és Jeszenyin-est, 
Sándor György műsora és a 
SZKÉNÉ Színpad vendégjá-
téka, hangverseny, kabaré és 
népballadaest szerepelt. 

A klub első vezetője Ke-
rekes László volt. ő t követte 
Zsák László, Link Márta, 
Goldschmid József és Kor-
mos Tibor. Utóbbi 1979-től 
1991-ig irányította a klubot. 
Kormos - aki úgy emléke-
zett vissza erre a tizenkét 
esztendőre, mint élete leg-
szebb korszakára - elmond-
ta, hogy bár a JATE-klub 
KISZ-klubként működött, az 
irányítás nem az ifjú kom-
munisták, hanem az egyetem 
klubtanácsának, illetve kul-
turális bizottságának kezé-
ben volt. Az egyetemi párt-
szervezet egyébként megnyi-
tásától kezdve mindvégig li-
berálisan kezelte a klubot. 
Kormos Tibort például a ti-
zenkét év alatt csak egyszer, 
a Mozgó Világ botrány ki-
robbanásakor rendelte magá-

hoz a rektor. „Akkor is csak 
annyit kért tőlem az egyetem 
vezetője, hogy figyeljünk 
oda, kiket hívunk a klubba." 
A JATE-klub - amely a mai 
napig két profilú: szórakoz-
tató és szolgáltató centrum, 
illetve alternatív programok 
helyszíne - közvetlenül a 
megnyitása után országosan 
is ismert és elismert hely lett, 
együttemlegették a budapes-
ti E-klubbal . A hetvenes-
nyolcvanas években a szabad 
légkörű, nagy klubon belül 
kisebb klubok és körök mű-
ködtek, aminek következté-
ben egymást érték a külön-
böző programok. S hogy 
mennyire szabad volt a lég-
kör, jelzi, hogy annak idején 
csak itt vetítették le Bacsó 
Péter Tanú című betiltott 
f i lmjét . Kormos Tibor el-
mondta, hogy mindemellett 
még nagyon sok olyan prog-
ram kapott helyet a klubban, 
amit máshol egyszerűen nem 
lehetett volna megrendezni, 
mert nem engedte volna a 
hatalom. Ezt a neves előadók 
és fellépők is érezték. „Jóni 
Gábor kollégámnak, sem ne-
kem, soha senki nem mondott 
nemet. Olyan közéleti sze-
replőket, sportolókat, ma-
gyar és külföldi színházi cso-
portokat és zenekarokat lát-
tunk vendégül, ami abban az 
időben csak igen kevés kultu-
rális intézménynek adatott 
meg." A kezdetek kezdetén 
hatalmas értéke volt egy JA-
TE-klub belépőnek, hiszen 
mindenki szeretett volna le-
jutni az egyetemisták bulizó 
helyére - tudom meg attól, 
aki 1975 és 1980 között ren-
dezőként dolgozott a klub-
ban. S bár abban az időben is 
több klub működött a város-
ban, a JATE számított elit 
helynek - nemcsak külsősé-

geiben, hangulatában is. A 
hétvégi bulikon mozdulni 
sem lehetett a klubban, s a 
diszkósoknak is az volt pá-
lyájuk csúcsa, ha a JATE-
ban keverhették a zenét. A 
klubhűség akkor még erő-
sebben élt a fiatalokban, hi-
szen aki a JATE-ba járt, az 
nem tette be a lábát az orvos-
egyetem vagy a tanárképző 
klubjába. Beszélgetőpartne-
rem szerint egy dolog nem 
változott: az egyetemi ifjú-
ság, mint ahogy most, akkor 
sem volt mege légedve a 
klubbal, mindig mást, jobbat 
akart. 

Maróthy Kornél 1997 ok-
tóbere óta vezeti a JATE-
klubot. Előtte Molnár Kata-
lin, Mészáros Gábor, Farkas 
Csamangó Gyöngyi, Tóth 
Attila és Gertner Zoltán irá-
nyították a klubot. Maróthy 
szeme előtt egy nagy cél le-
beg: szeretné visszaszerezni 
az egyetemi hallgatók bizal-
mát. A hétvégi bulik, ame-
lyek eltartják a helyet, to-
vábbra is megmaradnak, ám 
ezek mellett nagy hangsúlyt 
szeretne fektetni az alterna-
tív p rogramokra . Mint 
mondta, szívesen teret adna 
az alulról szerveződő kari 
megmozdulásoknak és szak-
esteknek, mert azok mindig 
sikeresebbek és a visszhang-
juk is jobb. A klub mostani 
vezetősége az idei évet a hu-
szonöt éves évfordulónak 
szenteli, s terveik szerint ős-
szel egy fesztivál keretében 
összehozzák majd azokat az 
embereket, akik valamilyen 
módon kötődnek a JATE-
klubhoz. De addig is, frissi-
ben rendeznek egy kilencna-
pos születésnapi murit a Tol-
di utcában Q u i m b y v e l é s a 
többiekkel. 

Szab* C. Szilárd 

• Tartalmi ügyekben a főiskola 
tanácsa dönt 

Önálló kar lesz a SZÉF 

Dr. Szabó Gábor: A SZÉF úgynevezett másodlagos 
kincstári alany lesz. (Fotó: Nagy László) 

bál, hogy a SZÉF belép az 
integrációba? 
- A legfontosabb, hogy a 

helyi humán erőforrásokat így 
lehet a legmegfelelőbben 
hasznosítani. Nem hiszem, 
hogy az integráció következ-
ményeként álláshelyek szűn-
nének meg a szegedi felsőok-
tatási intézményekben, aho-
gyan ettől néhányan tartanak. 
Annyi új, közös oktatási és 
kutatási program indul ugyan-
is az integrációval, hogy min-
denkinek jut majd feladat. Az 
intézmények oktatói között 
vannak olyanok, akik világhí-
rű tudományos eredményt so-
ha nem lesznek képesek elér-
ni. De ők sem haszontalanok: 
az integrációban ezt az okta-
tói réteget rá lehet állítani a 
minőségi tömegképzésre, a 
post secondary programokra. 
Hatékonyabb lehet az idegen 
nyelvek oktatása, a testneve-
lés, a természettudományi kar 
és a SZÉF együttműködésé-
ben felfuthat Szegeden a fel-
sőfokú műszaki képzés. Egy 
olyan csapatban, mint a sze-
gedi universitas a kisebb in-
tézmények, vagyis a főiskolák 
is eredményesebben pályáz-
hatnak majd, hiszen az egye-
temek adják a programokhoz 
a tudományos „pedigrét". Az 
universitas létrejöttéből a vá-
ros, a helyi gazdaság is profi-
tál majd, hiszen számtalan 
olyan terület van, ahol az 
egyesített szürkeállomány 
szolgáltatásait igénybe lehet 
venni. Az universitas lesz 
Szeged legnagyobb üzeme. 

• Melyek azok a közös 
programok a SZÉF és a 
többi intézmény között, 
amelyek már működnek 
vagy a közeljövőben indul-
nak? 
- A főiskola menedzser 

szakja logikusan kapcsolódik 
a JATE közgazdász képzésé-
hez. Kidolgoztuk a termékter-
vező gazdasági mérnök szak-
irányt, amely szintén kapcsol-
ható a közgazdász oktatáshoz. 
A SZÉF gépész és technoló-
gus szakjai jelentik az együtt-
működés alapját a természet-
tudományi karral. A TTK-val 
közös kérelmet adtunk be 
élelmiszertechnológus-ve-
gyész szak alapítására. A főis-
kolán kidolgoztuk a biotech-
nológus szakirányt, amely 
egyetemi szintűvé fejleszthe-
tő. Az orvosegyetemhez pe-
dig az egészségvédelem-kor-
szerű táplálkozás területén tu-
dunk kapcsolódni. 

K. G. 

Március negyedikén a 
Magyar Közlönyben 
megjelent a kormány ha-
tározata a Szegedi Felső-
oktatási Szövetség létesí-
téséről. Két intézmény-
nek, a kertészeti egye-
temhez tartozó élelmiszer-
ipari fáiskolának és a ze-
neművészeti főiskolához 
tartózó konzervatórium-
nak ezzel a lapvetően 
megváltozik a státusa. 
Ezúttal dr. Szabó Gábort, 
a SZÉF főigazgatóját kér-
deztük meg arró l , ho-
gyan kapcsolódik intéz-
ménye a szegedi integrá-
cióba. 

• Kezdettől fogva egyér-
telmű volt, hogy a főisko-
lának a helyi universitas-
ba kell tagozódnia, és nem 
az anyaegyetem integrá-
ciójába? 
- A szegedi universitas 

gondolata 1990-ben merült fel 
először, és már akkor nyilván-
való volt, hogy ebből nem 
maradhat ki az élelmiszeripari 
főiskola sem. A SZÉF több 
mint tíz éve működik a kerté-
szeti egyetem karaként, de a 
mai napig nem sikerült kigyó-
gyulnia a távolság okozta 
gyermekbetegségből. Egyér-
telműen a két intézmény kö-
zötti földrajzi távolságnak 
tudható be, hogy valódi alko-
tói, oktatói együttműködés 
soha nem alakult ki az anya-
egyetem és a szegedi kar kö-
zött. Ennek ellenére természe-
tesen a leválás után is meg-
marad a kapcsolat: a SZÉF 
technológus hallgatói tovább-
ra is a kertészeti egyetemen 
tanulhatnak tovább. 

• Mi lesz a SZÉF jogállá-
sa a szegedi integráció-
ban? 
- Az alapító okirat szerint 

az intézmény főiskolai kar-
ként lép be a Szegedi Felső-
oktatási Szövetségbe. Ez tar-
talmi kérdésekben teljes önál-
lóságot jelent, vagyis szakmai 
kérdésekben az intézményi ta-
nács önállóan dönt. Gazdasá-
gilag viszont a JATE lesz a 
főiskola gesztora, vagyis a 
SZÉF úgynevezett másodla-
gos kincstári alany lesz. En-
nek ellenére a kar önállóan 
dönt saját költségvetéséről, 
bevételeiről, gazdasági straté-
giájáról, a JATE csak az ál-
lamkincstár felé képviseli a 
SZÉF pénzügyeit. 

• Milyen előnyei szár-
maznak a főiskolának il-
letve az universitasnak ab-


